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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΟΥΜΑΝΤΑΡΟΥ

Ι Ο Κώστας Σημίτης έχει άποψη και δεν διστά
ζει να την πει. Ετσι στο ερώτημα της έρευνας 
της «Ε» «Είναι το ΠΑΣΟΚ έτοιμο να κυβερ

νήσει;», μας διαβεβαιώνει μεν ότι είναι έτοιμο, μας 
εξηγεί όμως αναλυτικά και με ποιο τρόπο πρέπει να 
κυβερνήσει.

Εναν τρόπο που δεν θα είναι ίδιος με αυτόν του 
’81-’89, αλλά διαφορετικός, πραγματικά σύγχρονος 
και προοδευτικός, κι όχι μόνο στα λόγια.

Οι προτάσεις του είναι:
Εμμονή στη διαδικασία εκσυγχρονισμού των 

κομμάτων και της ελληνικής κοινωνίας. Κατάρ

ΕΡ.: Για την επίτευξη των 
στόχων που ετέθησαν για 
την ελληνική οικονομία με
τά το Μάαστριχτ, καθώς και 
γι’ αυτή καθεαυτή την δια
χείριση των οξυμένων προ
βλημάτων της, δεν είναι α
ναπόφευκτη η ύπαρξη ενός 
σταθεροποιητικού προ
γράμματος λιτότητας; Σε τι 
θα διαφέρει ένα τέτοιο πρό
γραμμα εκπονηθέν από το 
ΠΑΣΟΚ, από το πρόγραμ
μα της Ν.Δ.; Και ποιες εγ
γυήσεις υπάρχουν ότι θα 
τύχει καλύτερης λαϊκής υ
ποδοχής;

ΑΠ.: Ας διαπιστώσουμε 
πρώτα απ’ όλα ποια ήταν τα 
αρνητικά στοιχεία της οικο
νομικής πολιτικής της Ν.Δ. 
Θα τα συνοψίσω σε τρία ση
μεία: την έλλειψη σχεδια- 
σμού, την αδιαφορία για τις 
κοινωνικές επιπτώσεις και 
τη μη προώθηση αναπτυξια
κών μέτρων.

Η πολιτική του ΠΑΣΟΚ 
πρέπει να είναι ριζικά αντί
θετη σε αυτά τα τρία ση
μεία. Πρώτα απ’ όλα θα πρέ
πει να υπάοΕει ένας ειιπεοι- 
στατωμένος σχεδιασμός της 
οικονομικής πολιτικής. Ο 
σχεδιασμός αυτός μπορεί να 
γίνει σε γενικές γραμμές 
ήδη από τα τώρα. Να υπάρ
χει δηλαδή επεξεργασία του 
πλαισίου και των γενικών 
κατευθύνσεων. Τα συγκε
κριμένα μέτρα και οι λεπτο
μέρειες όμως θα εξαρτηθούν 
από την κατάσταση της οι
κονομίας τη στιγμή που θα 
αναλάβει το ΠΑΣΟΚ την 
ευθύνη της διακυβέρνησης.

Πρέπει δηλαδή να ξέρου
με πώς θα πορευτούμε. Αυτό 
το σχέδιό μας, το πρόγραμ
μά μας, κι αυτό είναι το δεύ
τερο σημείο, θα πρέπει να το 
συζητήσουμε δημόσια με ό
λους τους ενδιαφερομέ
νους. Με τα συνδικάτα, 
τους εργοδότες, την τοπική 
αυτοδιοίκηση, με όλους ό
σοι θα κληθούν να υλοποι
ήσουν αυτό το πρόγραμμα. 
Στόχος θα είναι να υπάρξει 
μια γενικότερη συμφωνία 
γύρω από τις επιδιώξεις 
μας. Χρειάζεται να συγκλί
νουν οι δυνάμεις της ερ
γασίας για το ποιος οφείλει, 
με ποιο τρόπο, πότε και πό
σο να συμβάλει στο στόχο 
για τη σταθεροποίηση και α
νάπτυξη της οικονομίας.

Εάν υπάρχει σχέδιο, εάν 
υπάρχει η σύγκλιση των α
πόψεων, πιστεύω ότι θα υ
πάρξει και το κλίμα εκείνο 
το οποίο θα βοηθήσει την ε
φαρμογή του προγράμ
ματος.

Το τρίτο σημείο που θα 
πρέπει να προσέξουμε είναι 
η βελτίωση της ανταγωνι
στικότητας. Σήμερα οι ελ
ληνικές επιχειρήσεις, λόγω 
της υπερτιμημένης δραχμής 
αλλά και λόγω έλλειψης της 
στήριξης των εξαγωγών, χά

γηση του συστήματος των πελατειακών σχέσεων 
κομμάτων, κυβέρνησης και ψηφοφόρων.

Αξιοποίηση του στελεχικού δυναμικού που δια
θέτει το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας κι όχι μό
νο αυτού του ΠΑΣΟΚ.

Σταθεροποιητική αναπτυξιακή οικονομική πολι
τική που θα στηρίζεται στο σχεδίασμά, στο διάλογο 
και στην προσπάθεια βελτίωσης της ανταγωνιστι
κότητας της ελληνικής οικονομίας.

Οχι άλλη επιβάρυνση των μισθωτών, όχι πάγω
μα των μισθών, αλλά σύλληψη της φοροδιαφυγής 
αγροτών και ελεύθερων επαγγελματιών. Συνέχιση 
της αποκρατικοποίησης για τις δημόσιες επιχειρή

σεις που ανήκουν στον ανταγωνιστικό τομέα της 
οικονομίας. Οχι υπαναχωρήσεις, όπως αυτή του 
1985, στην εφαρμογή της οικονομικής πολιτικής, 
χάρη του κοντοπρόθεσμου και κακώς εννοούμενου 
πολιτικού οφέλους.

Δημιουργική, ανεξάρτητη κι επιθετική πολιτική 
στα εθνικά θέματα, δίχως φοβία, εθνικισμό κι απο- 
μονωτικές διαθέσεις, ικανή να βγάλει τη χώρα από 
την περιθωριοποίηση. Εμμονή στην προσπάθεια να 
παραμείνει η χώρα στην πρώτη ταχύτητα της ΕΟΚ.

Πανστρατιά εκσυγχρονισμού προτείνει λοιπόν 
το μέλος του Εκτελεστικού Γραφείου του ΠΑΣΟΚ 
τόσο για το κόμμα του όσο και για την ελληνική

κοινωνία. Και πιστεύει ότι μ’ αυτό τον τρόπο ένα 
κόμμα όχι μόνο μπορεί να κερδίσει την εξουσία αλ
λά και να τη διατηρήσει δίχως μικροπολιτικούς ε
λιγμούς και υπαναχωρήσεις.

Ο Κ. Σημίτης είναι το τέταρτο ηγετικό στέλεχος 
του ΠΑΣΟΚ, ύστερα από τους κ.κ. Θ. Πάγκαλο, Γ. 
Αρσένη και Στ. Τζουμάκα, που απαντά σήμερα στα 
ερωτήματα της έρευνας της «Ε».

Ολοι τους υποστήριξαν ότι το κόμμα τους είναι 
σήμερα έτοιμο να κυβερνήσει ή τουλάχιστον πολύ 
πιο έτοιμο από το 1981 γιατί έχει δει τα παλιά του 
λάθη.
•  Εμείς μένει να διαπιστώσουμε όχι μόνο αν τα έ

χει δει, αλλά και αν στην πράξη δεν τα επαναλαμ
βάνει. Αν δεν επαναλαμβάνει δηλαδή, τη γενικόλο- 
γη παροχή υποσχέσεων, και το δημαγωγικό χάϊδε
μα των αυτιών, αν δεν κολακεύει τις πιο παρωχημέ
νες αντιλήψεις που επικρατούν ακόμη στους κόλ
πους της ελληνικής κοινωνίας.

Γιατί, όπως ορθά εξυπονοεί ο κ. Σημίτης, η μάχη 
για το μέλλον της Ελλάδας δεν κρίνεται μόνο από 
το ποιο κόμμα θα βρίσκεται στην εξουσία, αλλά από 
τους ρυθμούς και το περιεχόμενο του εκσυγχρονι
σμού όλων των τομέων του κοινωνικού και δημό
σιου βίου. Παρακολουθήστε αναλυτικά τις απόψεις 
του:
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Υπάρχει εμπειρία

νουν αγορές στο εξωτερικό, 
ενώ ταυτόχρονα αυξάνεται 
η διείσδυση στο εσωτερικό.

Η ελληνική βιομηχανία 
πρέπει να επανακτήσει το 
χαμένο έδαφος. Χρειάζεται 
επίσης μια εισοδηματική 
πολιτική που να μη σηκώνει 
αυτή το κύριο βάρος της 
σταθεροποιητικής προσπά
θειας.

«Χτύπημα 
της φοροδιαφυγής»

Αυτό είναι δυνατό, γιατί 
το κέντρο βάρους θα πέσει 
στην ανακατανομή των φο
ρολογικών εσόδων σε βάρος 
των παρασιτικών και μετα- 
πρατικών δραστηριοτήτων, 
σε βάρος της παραοικονο
μίας.

Δεν μπορούν να επιβα
ρυνθούν κι άλλο οι εργαζό
μενοι και ο παραγωγικός 
και υγιής τομέας της οικο
νομίας.

Απαιτείται λοιπόν μια α
ποτελεσματικότερη φορο- 
λόγηση του εισοδήματος 
των αυτοαπασχολουμένων, 
αγροτών και ελεύθερων ε
παγγελματιών, με προσδιο
ρισμό των φορολογικών 
τους υποχρεώσεων βάσει α
ντικειμενικών κριτηρίων. 
Αυτά είναι μερικά από τα 
σημεία ενός προγράμματος 
σταθεροποίησης κι ανάκαμ
ψης. Τα προγράμματα στα
θεροποίησης είναι προγράμ
ματα λιτότητας, όταν, όπως 
το σημερινό της Ν.Δ., μετά 
από δυο χρόνια, δεν παρά
γουν κανένα αποτέλεσμα 
και δεν υπάρχει προοπτική 
να παράξουν. Τα προγράμ
ματα σταθεροποίησης είναι 
προγράμματα ανάπτυξης αν 
δημιουργούν τις προϋποθέ

σεις για να αποκτήσει η οι
κονομία μια αυτοτροφοδο- 
τούμενη δυναμική.

ΕΡ.: Η επεξεργασία ενός 
τέτοιου προγράμματος, αλ
λά και η δημοσιοποίησή του 
δεν θα πρέπει να γίνει προε
κλογικά, πριν δηλαδή από 
την ανάληψη της εξουσίας;

ΑΠ.: Κάθε κόμμα έχει υ
ποχρέωση να ανακοινώνει 
πριν από τις εκλογές τις κα
τευθύνσεις της πολιτικής 
του. Τα κόμματα δεν είναι 
όμως δημόσιοι οργανισμοί 
προγραμματισμού. Δεν εί
ναι σε θέση να επεξερ
γαστούν ένα πολύτομο πρό
γραμμα που να ρυθμίζει κά
θε λεπτομέρεια. Είναι σε θέ
ση και πρέπει να ετοιμά
σουν φακέλους, να προβούν 
σε επιλογές και ιεραρ
χήσεις, να πάρουν αποφά
σεις για τις υπάρχουσες κοι
νωνικές και οικονομικές α
ντιθέσεις, να προετοιμά
σουν την αυριανή πολιτική 
τους σε τέτοιο σημείο ώστε 
να είναι άμεσα εφαρμόσιμη. 
Στην περίπτωση της οικονο
μικής πολιτικής οι κατευ
θύνσεις είναι ανάγκη να συ
γκεκριμενοποιηθούν μέσω 
του διαλόγου με τους ενδια
φερομένους. Ούτως ώστε να 
υπάρχει η σύγκλιση, η κοι
νή αποδοχή και προσπάθεια 
για να πετύχει η υλοποίησή 
τους.

ΕΡ.: Παρότι η ανάγκη φο
ρολογικής μεταρρύθμισης - 
που μας είπατε - είναι α
διαμφισβήτητη για την αύ
ξηση των εσόδων του Δημο
σίου, δεν είναι αναπόφευ
κτη και η συνέχιση της προ
σπάθειας μείωσης των δα
πανών του, αφού τα ελλείμ
ματα δεν αφήνουν πολλά 
περιθώρια ελιγμών; Αναφέ

...αλλα οχι εγγυηοεις ο« 
δεν δα 5αναγίνουν λάθη
ρομαι τοσο στο π ά γ ω μ ά  τω ν  
αμοιβών στο δημόσιο τομέα 
όσο και στην αποκρατικο
ποίηση.

ΑΠ.: Η πολιτική του πα
γώματος των αμοιβών είναι 
πολιτική ανασχετική της α
ναπτυξιακής προσπάθειας· 
δεν πρέπει να επαναληφθεί.

Χρειάζεται βέβαια, και σ’ 
αυτό συμφωνώ μαζί σας, και 
στη πλευρά των δαπανών να 
υπάρξουν ορισμένα μέτρα. 
Για παράδειγμα απαιτού
νται: το σταμάτημα των 
προσλήψεων στο δημόσιο 
τομέα, επανεξέταση των ε
πιδοτήσεων και επιχορηγή
σεων, εξορθολογισμός των 
στρατιωτικών δαπανών, έ
λεγχος με σύγχρονες τεχνι
κές των δαπανών των υ
πουργείων, συνέχιση της 
πολιτικής, που ήταν η πολι
τική του ΠΑΣΟΚ από το 
1985 και μετά, για την α
παλλαγή του δημόσιου το
μέα από δραστηριότητες 
που ανήκουν στον ανταγω
νιστικό τομέα της οικονο
μίας, στην αγορά κι απλώς 
επιβαρύνουν το Δημόσιο 
χωρίς να προσφέρουν τί
ποτα.

Το Δημόσιο δεν πρέπει 
να είναι επιχειρηματίας, 
παρά μόνο στους τομείς ε
κείνους που εξυπηρετούν 
βασικούς στόχους της ανά
πτυξης και που την υποβοη
θούν μέσω της κατάλληλης 
υποδομής.

ΕΡ.: Το 1985 είχατε 
προωθήσει ως υπουργός Ε
θνικής Οικονομίας ένα στα
θεροποιητικό πρόγραμμα 
για το οποίο το σύνολο των 
οικονομικών αναλυτών 
θεωρεί ότι, αν εφαρμόζο
νταν χωρίς διακοπή μέχρι 
σήμερα, η οικονομία μας 
δεν θα είχε τα σημερινά της 
χάλια. Ομως το κόμμα σας 
ανέκοψε αυτό το σταθερο
ποιητικό πρόγραμμα και θυ
σίασε τα μακροπρόθεσμα

σ υ μ φ έρ ο ν τ α  τη ς  ο ικ ο ν ο μ ία ς
στο κοντόθωρο παιχνίδι 
διεκδίκησης της εξουσίας. 
Ποια εγγύηση δίνει το ΠΑ
ΣΟΚ ότι δεν θα επαναλάβει 
το ίδιο λάθος;

ΑΠ.: Δεν υπάρχουν εγ
γυήσεις σε αυτά τα θέματα. 
Το ΠΑΣΟΚ έχει όμως απο
κτήσει εμπειρία από το πα
ρελθόν, έχει εκτιμήσει τις α
νάγκες της ελληνικής κοι
νωνίας και οικονομίας και 
ιδιαίτερα την υποχρέωση να 
μη μείνουμε στις χώρες δεύ
τερης ταχύτητας της Ευρώ
πης· και θα κάνει - πιστεύω - 
ό,τι απαιτείται δίχως παρεκ
κλίσεις για την επίτευξη αυ
τού του στόχου.

ΕΡ.: Ακόμα κι αν αυτό 
μπορεί να έχει κάποια στιγ
μή το τίμημα να χάσει την ε
ξουσία;

ΑΠ.: Νομίζω ότι μια πο
λιτική η οποία είναι κατα
νοητή, δείχνει ότι φέρνει α
ποτελέσματα και είναι σο
βαρή, δεν πρόκειται να οδη
γήσει ένα κόμμα που την ε
φαρμόζει στην απώλεια της 
εξουσίας.

Τα στελέχη
ΕΡ.: Το στελεχικό δυνα

μικό που διαθέτει το ΠΑ
ΣΟΚ από μόνο του, νομίζε
τε ότι επαρκεί για τη χάρα
ξη και υλοποίηση μιας τέ
τοιας σοβαρής πολιτικής ή

έί
Είναι πολλοί 
που θέλουν 
στάσιμα τα 
πράγματα
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α π α ιτ ε ίτ α ι και η αξιοποί
ηση κι άλλων δυνάμεων 
που υπάρχουν στην ελληνι
κή κοινωνία αλλά δεν ανή
κουν στο κόμμα σας;

ΑΠ.: Το ΠΑΣΟΚ έχει το 
στελεχικό δυναμικό να κα
τευθύνει μια τέτοια πολιτι
κή. Θα ήταν λάθος όμως να 
βασιστεί αποκλειστικά στις 
δικές του δυνάμεις. Η πολι
τική αυτή θα πετύχει αν υ
πάρξει μια ευρύτερη κοινω
νική κινητοποίηση. Γι’ αυ
τό και απαιτείται στράτευση 
προσώπων που δεν ανήκουν 
αποκλειστικά σ’ έναν πολι
τικό χώρο ή δεν έχουν τη 
σφραγίδα του κομματικού 
μέλους. Θα πρέπει όσοι πε
ρισσότεροι συμφωνούν με 
την κατεύθυνση αυτή, να 
συνταχθούν με την προσπά
θεια υλοποίησής της και να 
συνεισφέρουν με τις ιδέες 
και τη δουλειά τους για την 
επιτυχία της.

ΕΡ.: Στα εθνικά θέματα 
σε τι διαφέρει ή θα διαφέρει 
η πολιτική του ΠΑΣΟΚ από 
αυτή της Ν.Δ.; Βλέπουμε 
ότι σήμερα, για λόγους ί
σως δημαγωγίας, υπάρχει 
ένας συναγωνισμός των δυο 
κομμάτων ή έστω πτερύγων 
τους γύρω από έναν άνευ 
περιεχομένου και προοπτι
κής, δημαγωγικού τύπου, ε
θνικισμό.

ΑΠ.: Η πολιτική της Ν.Δ. 
υπήρξε και στα εθνικά θέμα
τα πρόχειρη κι ασχεδίαστη. 
Αλλαζε συχνά κατευθύν
σεις και χαρακτηρίστηκε ε
πίσης από την πεποίθηση 
ότι είναι δυνατό να αντιμε
τωπιστούν τα προβλήματα 
μέσω των φιλικών σχέσεων 
με τις ΗΠΑ και μέσω της 
προσήλωσης στην πολιτική 
τους.

Ομως οι ΗΠΑ στη διαφο
ρά μεταξύ Ελλάδας και 
Τουρκίας δεν δείχνουν να 
προτιμούν την Ελλάδα. Η 
Τουρκία παίζει γι’ αυτές πιο 
αποτελεσματικά το ρόλο

του σταθεροποιητικού πα
ράγοντα στη Μέση Ανα
τολή.

Οι ΗΠΑ στις πιθανές δια
φορές της Ελλάδας με άλλες 
βαλκανικές χώρες θα επι
διώξουν πρώτα απ’ όλα μια 
τάξη "πραγμάτων που θα ευ
νοεί την επτρροή τους και 
που δεν θα είναι οπωσδήπο
τε εκείνη που συμφέρει την 
Ελλάδα.

Εμείς πρέπει να έχουμε 
μια αυτόνομη πολιτική που 
να την καθορίζουμε με βάση 
τον ευρύτερο στόχο της ε
θνικής μας στρατηγικής, 
που είναι η ένταξή μας στις 
ευρωπαϊκές διαδικασίες και 
η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.

«Οχι εθνικισμός»
Η σημερινή πολιτική της 

Ν.Δ. μάς έχει απομονώσει 
από τους γειτονές μας και 
μας έχει φέρει σε αντιπαλό
τητα με αυτούς. Εχει δη
μιουργήσει στον ελληνικό 
λαό την πεποίθηση ότι η χώ
ρα μας βρίσκεται σε πολύ 
μεγάλο κίνδυνο.

Πιστεύω, αντίθετα, ότι θα 
έπρεπε να βλέπουμε την ε
ποχή των ανακατατάξεων 
στα Βαλκάνια με ελπίδα κι 
όχι με φόβο. Ως μια πρόκλη
ση που ανοίγει σε μας νέες 
δυνατότητες.

Το φαινόμενο του εθνικι
σμού που επισημαίνετε εί
ναι ακριβώς ένα φαινόμενο 
αντίδρασης απέναντι στο 
γενικό κλίμα του φόβου, 
της περιθωριοποίησης και 
της απομόνωσης. Μια πολι
τική που θα διανοίξει και θα 
τονίσει τις προοπτικές να 
παίξει η Ελλάδα ένα δη
μιουργικό ρόλο στα Βαλ
κάνια και στην Αν. Μεσό
γειο, μπορεί να μεταστρέψει 
τη σημερινή εσωστρεφή κι 
αμυντική διάθεση που χαρα
κτηρίζει σήμερα μεγάλα 
τμήματα του ελληνικού 
λαού.

ΕΡ.: Και που υπάρχει βέ
βαια και μέσα στο ΠΑΣΟΚ;

ΑΠ.: Είναι αλήθεια ότι 
αυτή η διάθεση υπάρχει μέ
σα σ’ όλα τα κόμματα. Αλλά 
- σας είπα - μπορεί να έχου
με μεταστροφή αν ανοι
χτούν άλλες προοπτικές.

ΕΡ.: Κύριε Σημίτη. Τελι
κά πόσο έτοιμο είναι σήμε
ρα το ΠΑΣΟΚ να κυβερ
νήσει; Κι είναι πιο έτοιμο 
από το 1981. Αλλά πόσο έ
τοιμη είναι και η ελληνική 
κοινωνία να δεχτεί το ΠΑ
ΣΟΚ; Και ποιο ΠΑΣΟΚ; 
Αυτό μιας σύγχρονης προο
δευτικής εκσυγχρονιστικής 
πολιτικής ή αυτό του 
1981-89 που δεν το εμπι
στεύεται και τόσο;

ΑΠ.: Το ΠΑΣΟΚ αυτή τη 
στιγμή διαθέτει πολύ μεγα
λύτερη εμπειρία σχετικά με 
τα προβλήματα διακυβέρ
νησης από αυτήν που διέθε
τε το 1981. Μπορεί να κυ
βερνήσει, σε σύγκριση με 
τότε, πολύ πιο αποτελεσμα
τικά.

Εχουμε τα στελέχη που 
μπορούν να εφαρμόσουν 
αυτή την πολιτική. Εχουμε 
διαμορφώσει με αλλεπάλ
ληλες προσπάθειες και με 
αυτοκριτική μετά το 1989, 
τις πολιτικές κατευθύνσεις 
για μια άλλη πορεία της ελ
ληνικής κοινωνίας.

Εχουμε διερευνήσει τα 
προβλήματα, εκπονήσει κα
τευθυντήριες γραμμές, συ
ζητήσει λύσεις, είμαστε έ
τοιμοι. Αλλωστε το κύριο ε
ρώτημα δεν αφορά μόνο το 
ΠΑΣΟΚ. Αλλά πόσο έτοιμη 
είναι και η ίδια η ελληνική 
κοινωνία να δεχτεί τον ανα
γκαίο εκσυγχρονισμό που 
θα την οδηγήσει σε μια έξο
δο από τη σημερινή κρίση. 
Θα πρέπει να διαπιστώσου
με ότι υπάρχουν πολλές α
ναστολές που μπορούν να 
καθυστερήσουν σημαντικά 
την επίλυση των προβλημά
των.

Μιλήσαμε για τα εθνικά 
θέματα και είδαμε ότι υπάρ
χει έντονη αμυντική διάθε
ση και φόβος και δεν αντι
μετωπίζουμε τις νέες δυνα
τότητες και προκλήσεις.

Στην οικονομία, υπάρχει 
έλλειψη προετοιμασίας για 
το μέλλον. Η Ελλάδα πρέ
πει να γίνει μέλος της Οικο
νομικής και Νομισματικής 
Ενωσης, αλλά οι κοινωνι

κοί φορείς δεν προβληματί
ζονται γύρω από το τι ση
μαίνει αυτό και ποια προε
τοιμασία πρέπει να γίνει.

Ο ελληνικός λαός θέλει 
να συμμετάσχει στην ευρω
παϊκή ενότητα, είμαστε πε
ρισσότερο Ευρωπαίοι από 
λαούς άλλων χωρών, όμως 
ταυτόχρονα δεν αποδεχό
μαστε τα μέτρα εκείνα που 
οδηγούν στην ένταξή μας 
στο νέο περιβάλλον.

Ενα τρίτο παράδειγμα αυ
τής της ανετοιμότητας της 
ελληνικής κοινωνίας είναι 
η στάση μας απέναντι στην 
πελατειακή λειτουργία της 
δημόσιας διοίκησης. Υπάρ
χει γενική κατακραυγή για 
το κομματικό κράτος. Ολοι 
οι Ελληνες δεν θέλουν τις 
πελατειακές σχέσεις και το 
ρουσφέτι, όμως ταυτόχρονα 
πάρα πολλοί θέλουν να κά
νουν μια εξαίρεση για την 
περίοδο μετά την αλλαγή 
της κυβέρνησης. Πιστεύουν 
ότι θα πρέπει να υπάρξει μια 
«τακτοποίησή» τους και με
τά να ισχύσουν για τους άλ
λους οι αντικειμενικοί κα
νόνες. Με τον τρόπο όμως 
αυτό δεν θα σταματήσουν 
ποτέ οι διαδικασίες που ο
δήγησαν στο σημερινό 
τέλμα.

Δέχομαι ότι τα κόμματα 
θα έπρεπε να έχουν δουλέ
ψει προς την κατεύθυνση 
των νέων αντιλήψεων. Να 
έχουν επισημάνει τα προ
βλήματα και να έχουν δη
μιουργήσει την πεποίθηση 
ότι χρειάζονται λύσεις δια
φορετικές από τις παλαιές. 
Ομως δεν είναι μόνο δου
λειά των κομμάτων ο εκ
συγχρονισμός. Είναι και 
δουλειά του καθενός από ε
μάς. Και γι’ αυτό πρέπει να 
δούμε κριτικά το παρελθόν 
και να διαμορφώσουμε μια 
άποψη για το πως μπορούμε 
να ξεπεράσουμε αυτό το πα
ρελθόν που μας βασανίζει.

ΕΡ.: Θα βλέπατε δηλαδή 
ένα είδος ταρακουνήματος 
ειλικρίνειας κι εκσυγχρονι
σμού, κι αντίστροφα ταρα
κουνήματος ενάντια στη δη
μαγωγία και τις εύκολες 
λύσεις;

ΑΠ.: Αυτό το ταρακούνη
μα, για να χρησιμοποιήσω 
το δικό σας όρο, θα έπρεπε 
να υπάρξει εδώ και καιρό. 
Αλλά ας μην ξεχνάμε ότι εί
ναι πολλοί εκείνοι που θέ
λουν να μείνουν τα πράγ
ματα στάσιμα, όσο κι αν 
πολλές φορές χρησιμοποι
ούν τους όρους του «νέου» 
και του «προοδευτικού». Το 
νέο και το προοδευτικό εί
ναι εκείνο το οποίο θα μας 
οδηγήσει σε κάτι διαφορετι
κό από το σήμερα. Το δια
φορετικό είναι επιβεβλημέ
νο γιατί αυτή τη στιγμή βρι
σκόμαστε σε μια διαδικασία 
απομόνωσης και περιθωριο
ποίησης της χώρας.

Αύριο: Ο Παντελής Οικονόμου, υπεύθυνος της Επι- ( 
τροπής Προγράμματος του ΠΑΣΟΚ


